

## ABSTRAK

Penelitian ini membahas mengenai kajian penelitian atau kata kunci di Bidang Ilmu Perpustakaan dan Informasi pada salah satu OJS yaitu *Record and Library Journal* dengan melihat kata kunci yang sering diteliti dan jarang diteliti serta perkembangan kata kunci pada OJS tersebut dengan bantuan software VOSviewer. Penelitian ini menggunakan pendekatan deskriptif kuantitatif yang menggambarkan perkembangan kata kunci pada *Record and Library Journal* tahun 2018-2022. Sumber data primer diperoleh melalui dokumentasi pengumpulan data, dan sumber data sekunder diperoleh dari berbagai sumber untuk mendukung kegiatan penelitian. Berdasarkan teori Taksonomi Hawkins, subjek yang dengan kata kunci yang sering diteliti adalah *Libraries and Library Services (LLS)* dengan persentase 37,5%. Hal tersebut didukung dengan hasil dari pemetaan software VOSviewer yang menunjukkan kata kunci yang paling sering diteliti dengan sebuah bulatan yang lebih besar daripada bulatan lainnya. Sedangkan kata kunci yang masih jarang diteliti terdapat pada subjek *Publishing and Distribution (PD)* yang dibuktikan dengan hasil persentase sebesar 0%. Dengan demikian perkembangan kajian penelitian dalam bidang Ilmu Perpustakaan dan Informasi pada *Record and Library Journal* periode 2018-2022 masih terfokus pada topik-topik mengenai perpustakaan dan layanan perpustakaan.

*Kata kunci: Bibliometrik, Taksonomi Hawkins, VOSviewer*

## **ABSTRACT**

*This research discusses research studies or keywords in the field of Library and Information Science in one of the OJS, namely Record and Library Journal by looking at keywords that are often researched and rarely researched and the development of keywords in the OJS with the help of VOSviewer software. This research uses a quantitative descriptive approach that describes the development of keywords in the Record and Library Journal in 2018-2022. Primary data sources were obtained through data collection documentation, and secondary data sources were obtained from various sources to support research activities. Based on Hawkins Taxonomy theory, the subject with keywords that are often researched is Libraries and Library Services (LLS) with a percentage of 37.5%. This is supported by the results of the VOSviewer software mapping which shows the most frequently researched keywords with a circle that is larger than other circles. Meanwhile, keywords that are still rarely researched are on the subject of Publishing and Distribution (PD) as evidenced by the percentage result of 0%. Thus, the development of research studies in the field of Library and Information Science in the Record and Library Journal for the 2018-2022 period is still focused on topics regarding libraries and library services.*

*Keywords: Bibliometrikcs, Hawkins Taxonomy, VOSviewer*

## MULAKHAS

يناقش هذا البحث الدراسات البحثية أو الكلمات المفتاحية في مجال علم المكتبات والمعلومات في إحدى المجلات العلمية الرسمية، وهي مجلة السجل والمكتبات من خلال النظر في الكلمات المفتاحية التي يتم البحث فيها غالبًا والتي نادرًا ما يتم البحث فيها VOSViewer. وتطور الكلمات المفتاحية في مجلة السجل والمكتبات بمساعدة برنامج يستخدم هذا البحث منهجًا وصفيًا كميًا يصف تطور الكلمات المفتاحية في مجلة السجل والمكتبة في الفترة 2018-2022. تم الحصول على مصادر البيانات الأولية من خلال توثيق جمع البيانات، وتم الحصول على مصادر البيانات الثانوية من مصادر مختلفة لدعم أنشطة البحث. واستنادًا إلى نظرية تصنيف هوكينز، فإن الموضوع الذي يحتوي على كلمات مفتاحية يتم البحث فيه غالبًا هو المكتبات وخدمات المكتبات بنسبة 37.5%. وهذا الذي يُظهر الكلمات المفتاحية الأكثر VOSViewer ما تدعمه نتائج تخطيط برنامج بحثًا بدائرة أكبر من الدوائر الأخرى. وفي الوقت نفسه، فإن الكلمات المفتاحية التي لا (PD) تزال نادرًا ما يتم البحث فيها هي الكلمات المفتاحية المتعلقة بموضوع النشر والتوزيع كما يتضح من نتيجة النسبة المئوية التي بلغت 0%. وبالتالي، فإن تطور الدراسات البحثية في مجال علم المكتبات والمعلومات في مجلة السجلات والمكتبات للفترة 2018-2022 لا يزال يركز على الموضوعات المتعلقة بالمكتبات وخدمات المكتبات الكلمات المفتاحية ببليومتريكس، تصنيف هوكينز، فوس فيو